

November 27, 1945

**Telegram from Baku to Moscow, M.D. Bagriov and
I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin, Molotov, Beria, and
Malenkov**

Citation:

"Telegram from Baku to Moscow, M.D. Bagriov and I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin, Molotov, Beria, and Malenkov", November 27, 1945, Wilson Center Digital Archive, RGASPI, f. 558, op. 11, d. 99, ll. 0067-0069. Contributed by Jamil Hasanli and translated by Gary Goldberg. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119113>

Summary:

Message to top Soviet officials describing continuing hostilities between Azerbaijani partisans and the Iranian gendarmerie. In the actions described, the partisans are successful, killing very few gendarmes and preferring to disarm the rest.

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

Т Е Л Е Г Р А М М А

ИЗ БАКУ 27 ноября 1945 г.

МОСКВА, т.т.СТАЛИНУ, МОЛОТОВУ, БЕРИЯ, МАЛЕНКОВУ.

Сообщаем обстановку в Иранском Азербайджане по состоянию на 22 часа 26 ноября.

По сообщению из Тавриза, 25 ноября в 11 часов в городе Зенджане невооруженные члены демократической партии под руководством председателя городского комитета доктора Джаган Шахи, членов комитета Али Заде Юнус и Абульфас Рауф самовольно разоружили жандармерию города, железнодорожную полицию, военных городского воинского присутствия и заняли помещения железнодорожной станции, воинского присутствия почты и нарушили связь между Зенджаном и Тегераном.

Демократами захвачено 95 винтовок, из которых 20 роздано членам демократической партии, остальное оружие находится под охраной в помещении городского комитета. Полиция демократами не разоружалась, но последняя, засев в разных зданиях города, в течение 15 минут вела беспорядочную перестрелку с вооруженными членами демократической партии. Демократами арестован прокурор, начальник жандармерии, его помощник и начальник железнодорожной полиции. Арестованные содержатся в помещении комитета, а остальные разоруженные распущены по домам.

Местный помещик, известный реакционер сеидзияэддиновец Джульфугари Султан Махмуд Хан в связи с этим событием готовится со своим вооруженным отрядом в 300 человек войти в город

- 2 -

и расправиться с демократами. В настоящее время в городе Зенджане пока спокойно. Случай разоружения жандармерии непосредственно членами демократической партии под руководством комитета произошел впервые и не исключена возможность, что он спровоцирован проникшими в комитет сеидзияэддиновцами. Нами рекомендовано, чтобы ЦК демократической партии послал в Зенджан своего представителя и на месте разобрался. Возвращать обратно отобранное оружие мы не советовали.

В Ардебильской области известный реакционер Насрулла Хан Юрчи подготовил нападение на отряд партизан в местечке Нир. Узнав об этом, партизаны опередили нападение Насрулла Хана и 24 ноября окружили его резиденцию в селении Акчай в 40 километрах от города Ардебиля. Со стороны партизан в операции участвуют 100 вооруженных и 120 человек без оружия. Людьюми Насрулла Хана по партизанам был открыт огонь. На помощь Насрулла Хану прибыли из соседних сел его родственники с вооруженными группами и партизан окружили.

Руководителем партизанских отрядов в Ардебильской области высланы в помощь этому отряду партизаны из других районов. С начала действий партизан в Ардебильской области ими разоружены 4 жандармских поста, на которых находились 18 жандармов. Расстрелян начальник жандармского поста в селении Нир - Гулам Мирза, отличавшийся своей жестокостью по отношению к крестьянам. Разоружены 4 солдата, отобрано у местных реакционеров 65 винтовок и 6 револьверов. Одна группа партизан имела перестрелку со взводом солдат, следовавших из Мешкеншехра в Ардебиль, и вынудила последних вернуться обратно. Арестованы пытавшиеся удрать из города Ардебиля в Тегеран

- 3 -

3 помещика - махровые сеидзияэдиновцы. Убит начальник ардебильской тюрьмы.

С начала действия партизан офицеры иранских войск в Ардебиле проявляют растерянность, бригада переведена на казарменное положение и строит оборонительные сооружения вокруг своего расположения. Не надеясь на своих солдат, командир бригады полковник Зариф пытался вооружить и двинуть против партизан шахзеванских вожаков - Амир Асланбека, Готам Хана, Насрулла Хана, но безуспешно. Из бригады за последние дни дезертировало 18 солдат. В настоящее время партизанами Ардебилля контролируются все дороги и важные пункты. Партизанами Сарабского района с начала действий убиты начальник жандармерии, начальник гарнизона и 20 жандармов. Разоружен взвод иранских солдат, у которых отобрано 25 винтовок, 3 ручных пулемета и боеприпасы.

В селении Ламирчи, Сарабского района, местный хан для борьбы с партизанами сколотил вооруженную группу численностью 30 человек, партизаны предложили хану немедленно сдать все имеющееся оружие и распустить группу.

М.Д. БАГИРОВ

И.И. МАСЛЕННИКОВ.

Принято по ВЧ
27.XI.45 г.

TELEGRAM

FROM BAKU 27 November 1945

to MOSCOW, to Cdes. STALIN, MOLOTOV, BERIA, and MALENKOV

We report the situation in Iranian Azerbaijan as of 2200 26 November.

According to a report from Tabriz, at 1100 on 25 November in the city of Zanjan unarmed members of the Democratic Party under the leadership of Doctor Jagan Shahi, Chairman of the city committee, and committee members Ali Zade Yunus and Abdulfaz Rauf, willfully disarmed the city gendarmerie, the railroad police, and soldiers of the city military presence, and occupied the premises of the railroad station, the military presence of the post office, and disrupted communications between Zanjan and Tehran.

The Democrats seized 95 rifles, of which 20 were issued to members of the Democratic Party. The remaining weapons are being guarded on the premises of the city committee. The police were not disarmed by the Democrats but the former, sitting in various city buildings, exchanged fire chaotically with armed members of the Democratic Party for 15 minutes. The prosecutor, the chief of the gendarmerie, his assistant, and the chief of the railroad police were arrested by the Democrats. Those arrested are being kept on the premises of the committee and the rest were disarmed and sent home.

A local landowner, a well-known reactionary and a follower of Seyyed Ziaeddin [Tabataee], Julfikar Sultan Mahmud Khan, is preparing to enter the city with his armed detachment of 300 men in connection with this event and deal with the Democrats. At the present time it is quiet in the city of Zanjan. The incident of the disarming of the gendarmerie directly by members of the Democratic Party under the leadership of the committee was done for the first time ever, and the possibility is not precluded that it was provoked by followers of Seyyed Ziaeddin who had infiltrated the committee. We recommended that the CC of the Democratic Party send its representative to Zanjan and investigate on the spot. We did not advise returning the weapons which were seized.

Nasrullah Khan Yurchi, a well-known reactionary in Azerbaijan Province, prepared an attack on a partisan detachment in the village of Nir. Having found out about this, the partisans identified Nasrullah Khan's attack and on 24 November surrounded his residence in the village of Akchay, 40 km from the city of Ardabil. One hundred armed and 120 unarmed partisans took part in the operation. Nasrullah Khan's people opened fire on the partisans. His relatives from neighboring villages came to his aid with armed groups and surrounded the partisans.

Partisans from other regions were sent by the leader of the partisan detachments in Azerbaijan Province to help this detachment. Since the start of the partisans' operations in Azerbaijan Province they have disarmed four gendarmerie posts at which 18 gendarmes were located. Ghulam Mirza, the chief of the gendarmerie post in the village of Nir, who was notable for his cruelty toward the peasants, was shot. Four soldiers were disarmed and 65 rifles and six revolvers were taken from local reactionaries. One group of partisans had a firefight with a platoon of soldiers traveling from Meshkin Shahr to Ardabil, and forced the latter to return. Those arrested were three landowners, out-and-out followers of Seyyed Ziaeddin, who tried to flee the city of Ardabil for Tehran. The chief of the Ardabil prison was killed.

From the beginning of the partisan operations officers of the Iranian forces in Ardabil have exhibited confusion; a brigade was confined to barracks and is building defensive structures around their location. Not relying on his own soldiers the brigade

commander, Colonel Zarif, has been trying to arm and move leaders royal troops [Shakhzevanskies vozhaki] against the partisans, Amir Aslanbek, Gotam Khan, and Nasrullah Khan, but without success. Eighteen soldiers have deserted from the brigade in recent days. At the present time the partisans of Ardabil control all the roads and important points. The partisans of the Sarab Region have killed the chief of the gendarmerie, the chief of the garrison, and 20 gendarmes since the beginning of operations. A platoon of Iranian soldiers has been disarmed, from whom were taken 25 rifles, three light machineguns, and ammunition.

In the village of Lamirchi, Sarab Region, the local khan put together an armed group of 30 men to fight the partisans. The partisans suggested that the khan immediately surrender all the weapons and disband the group.

M. D. BAGIROV

I. I. MASLENNIKOV

Received via VCh

27 Nov 1945